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Ondenarerp: Reactie op contou ren nota aan passi ng M ij n bouwwet

Geachte heer Vijlbrief,

Op 20 januari 2023 stuurde u uw contourennota aanpassing Mijnbouwwet naar de
Tweede kamer. Wijwaarderen uw inzet om te komen tot een mijnbouwwet die toe-
komstbestendig is in het licht van de energietransitie en het verminderde draagvlak
voor mijnbouw in Nederland. Uw contourennota is dan ook goed ontvangen in de
provincie Drenthe. U doet in uw nota een aantal suggesties, wijwillen u graag onze
visie hierop geven.

Draagvlak
De komende jaren zal het ruimtebeslag op de ondergrond toenemen. Alhoewel de
verwachting is dat de winning van olie en gas op het vasteland van Nederland in de
nabije toekomst zal afnemen, zal de winning van drinkwater, aardwarmte en de opslag
van energiedragers zoals H2 toenemen. Tegelijkertijd is draagvlak voor mijnbouwacti-
viteiten door omwonenden niet meer vanzelfsprekend, óók als die activiteiten in het
kader van de energietransitie plaatsvinden.

Ruimtelijke ordening van de ondergrond
Uw doel is de Mijnbouwwet te moderniseren. Op dit moment heeft de wet het doel ver-
antwoorde en doelmatige mijnbouw mogelijk te maken. Winning, en daarmee het
belang van de staat en van commerciële partijen, staat centraal. De wet is daarmee
ingericht volgens het "ja, mits" principe, en alhoewel de veiligheid van activiteiten door
onder andere onafhankelijke toezichthouders en kennisinstituten geborgd dient te
worden staan veel belanghebbenden, waaronder omwonenden, in feite aan de zijlijn.
U geeft aan dat de beoogde nieuwe mijnbouwwet uitgaat van het "nee, tenzij" prin-

cipe. Dat betekent dat u in de nieuwe wet andere afiruegingen gaat maken. U geeft
aan dat de nieuwe mijnbouwwet rekening moet houden met de belangen van om-
wonenden en tegelijkertijd ruimte geeft aan nieuwe ontwikkelingen die de energie-
transitie mogelijk maken, zoals de opslag van stoffen als waterstof.
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Daarnaast moet wel de delfstoffenwinning mogelijk blijven om de beschikbaarheid van
grondstoffen voor onder andere de (chemische) industrie te garanderen. Dit is een

flinke uitdaging. U geeft aan dat u als uitwerking van de nationale omgevingsvisie een

Rijksprogramma voor duurzaam gebruik van de ondergrond op wil stellen. U wil de

decentrale overheden betrekken bij het invulling geven aan dit programma en het

moet daarna een doorvertaling krijgen naar de provinciale en gemeentelijke visies,
programma's en plannen. Dit is een goed initiatief. Met het toenemende gebruik van

de oppervlakte en de ondergrond is het verstandig om geïntegreerd na te gaan

denken over de ruimtelijke ordening van de ondergrond en in een vroeg stadium na te

denken over in welke gebieden welke activiteiten wel, niet of onder voorwaarden

mogen plaatsvinden. Dit biedt handelingsperspectief voor mogelijke activiteiten en

zorgt ervoor dat verschillende belangen goed afgewogen kunnen worden. |n2021
stelden wij onze strategie Bodem en Ondergrond vast welke het provinciale beleid

voor bodem en ondergrond bundelt. Daarmee anticipeert deze strategie op relevante

maatschappelijke ontwikkelingen waarbij duurzaam gebruik en beheer van de bodem

en ondergrond wenselijk is.

Advies: ln de toekomst zal er in toenemende mate een beroep gedaan worden op de

(diepe) ondergrond, terwijl de zorgen over de effecten van deze activiteiten in de

laatste decennia enorm toegenomen is. Wij pleiten voor ruimtelijke ordening van de

ondergrond, uit te werken in samenwerking met decentrale overheden. Met het vast-

stellen van onze strategie Bodem en Ondergrond namen wij hier al een voorschot op.

PaÉicipatie
ln uw nota geeft u aan dat participatie bij het vergunningentraject voor concrete
projecten een grotere rol moet krijgen. Bestuurders en bewoners moeten, in de geest

van de Omgevingswet, voldoende betrokken worden bij de vergunningverlening en de

(proces)stappen moeten helder zijn. Door de inzet van bijvoorbeeld gebiedsprocessen

voorafgaand aan het vergunningentraject kan hier invulling aan worden gegeven.

Wij zijn blij met dit voornemen. Het is van belang dat omwonenden goed geïnformeerd

worden over activiteiten die in hun leefomgeving plaats gaan vinden en dat zij de mo-

gelijkheid krijgen om hun zorgen en wensen te uiten. Een goed gebiedsproces is

daarmee van belang voor het krijgen en behouden van draagkracht.

U roept mijnbouwbedrijven op in een vroeg stadium met de omgeving in gesprek te
gaan over hun plannen. Ervaringen die nu worden opgedaan in lopende gebieds-
processen worden hierin betrokken. Bekeken wordt of de NOGEPA-gedragscode (nu

Element NL) door de brancheorganisaties geactualiseerd kan worden. De gebieds-
processen Schoonebeek en Ternaard zijn pilotprojecten. Het blijkt dat mijnbouw zeer
gevoelig ligt bij de bevolking en bij bestuurders van decentrale overheden. Om te
borgen dat een gebiedsproces standaard wordt bij ingrijpende activiteiten in de onder-
grond, roepen wij u op om dit op te nemen in de herziening van de mijnbouwwet.

Advies: Wij adviseren u tot het wettelijk vastleggen van participatie door belang-
hebbenden vanaf het begin van een project, daarin heldere afspraken te maken

en die afspraken ook wettelijk te borgen, eventueel als onderdeel van een vergunning

Wij vragen u ook om in wetgeving helder te maken wie verantwoordelijk is voor het
organiseren van participatie: uw ministerie of de betrokken initiatiefnemer.
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Schadeafhandeling
Alle industriële activiteiten, ook die in de ondergrond, brengen bepaalde risico's met
zich mee. ln de ondergrond wordt dit risico vergroot omdat ze zich niet noodzakelijker-
wijs beperkt tot de locatie van een mijnbouwwerk.
De problematiek in Groningen is hierin een droevig voorbeeld. U geeft in uw nota aan
dat u hecht aan een adequate schadeafhandeling mocht er iets misgaan bij mijnbouw-
activiteiten in Nederland. U noemt de Commissie Mijnbouwschade, die opgericht is
om de burger te ontzorgen. Het kabinet onderzoekt de mogelijkheden om ook schade
door de winning van aardwarmte (geothermie), de voormalige steenkolenwinning in

Limburg en energieopslag onder deze Commissie te laten vallen.

Wijvragen u om schademeldingen door alle activiteiten in de diepe ondergrond onder
te brengen bij één loket. Dus inclusief geothermie, opslag van aardgas , H2 of andere
stoffen of andere nog te ontwikkelen mijnbouw- of energiesystemen. Wij denken dat
het voor het draagvlak voor mijnbouwprojecten, ook die in het kader van de energie-
transitie, zeer waardevol is als burgers ervan op aan kunnen datzij met eventuele
schade snel en adequaat geholpen worden.

Op dit moment worden bepaalde schadegevallen niet behandeld door de Commissie
Mijnbouwschade maar door het lnstituut Mijnbouwschade Groningen (lMG). Het IMG

opereert met het omgekeerde bewijsvermoeden, waarin een mijnbouwbedrijf aan
moet tonen dat een schade niet door mijnbouw ontstaan is. Wijvinden het belangrijk
dat het bewijsvermoeden blijft bestaan; u bent deze regeling aan het uitbreiden voor
de gasopslag Grijpskerk en heeft aangegeven voornemens te zijn de contour rond de

UGS Norg bij wet te herstellen. Niettegenstaande pleiten wij opnieuw voor een 1-loket
oplossing, waardoor gedupeerden hun schade bij één instantie aan kunnen melden.

Element NL, de brancheorganisatie voor de olie- en gas producenten in Nederland,
heeft een convenant getekend waarin zij aangeven beslissingen over aansprakelijk-
heid voor (mijnbouw)schade van de Commissie Mijnbouwschade als bindend te be-

schouwen. Wij adviseren u om dit zo spoedig mogelijk wettelijk te verankeren. De

heer J. Peters, de secretaris generaal van Element NL, zegt hier zelf al over: "Hoewel

het aantal schademeldingen rondom gaswinning uit de zogenoemde kleine velden de

laatste jaren zeer beperkt is gebleken, zien wij bij bewoners een toenemende be-
hoefte aan zekerheid dat schade die veroorzaakt wordt door gaswinning objectief
afgehandeld wordt. Dus zonder tussenkomst van het mijnbouwbedrijf. Met de in-

stelling van de onafhankelijke commissie en het in een overeenkomst vastgelegde
commitment van de mijnbouwbedrijven, is die zekerheid er". Alhoewel er dus goodwill

is van alle betrokken partijen is het naar onze mening wenselijk dit alsnog te borgen in

wetgeving: schadeafhandeling kan niet afhankelijk zijn van de goodwill van private
partijen.

Daar er gebieden zijn waar gestapelde mijnbouw of indirecte effecten van mijnbouw
(denk aan veranderingen in grondwaterpeil) in voorkomende gevallen voor een diffuus
schadebeeld kunnen leiden, adviseren wij u ook om in die gevallen een onderzoeks-
plicht in de wet op te nemen.
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Advies: wij adviseren u om schademeldingen over alle activiteiten in de diepe onder-
grond onder te brengen bij één loket en de huidige praktijk van het afsluiten van con-
venanten met mijnbouworganisaties of hun vertegenwoordigers zo kort mogelijk te
laten duren en over te gaan op wettelijke verankering van de routes via welke gedu-
peerden hun schade kunnen laten beoordelen.

Daarnaast willen wij u de vraag stellen of schadeafhandeling via het huidige schade-
recht nog adequaat is. De civiele aansprakelijkheid is nu rechtstreeks en zeer zwarl-
wit (de veroorzaker betaalt), maar in het grijze gebied (gestapelde mijnbouw, afgeleide
schade) is de beoordeling van mijnbouwschade vaak erg ingewikkeld. Geeft het aan-
sprakelijkheidsrecht dan nog voldoende soelaas? Zonder te willen pleiten voor het uit-
breiden van het omgekeerde bewijsvermoeden naar alle situaties in heel Nederland is
het een fundamentele vraag of in deze ingewikkelde gevallen een zwart-witte aanpak
effectief is.

Bevoegd gezag

U geeft aan dat bepaalde bevoegdheden op grond van de Mijnbouwwet, met name
indien er vooral een regionaal of lokaal belang speelt (zoals in de Regionale Energie
Strategieën), wellicht overgedragen zouden kunnen worden aan decentrale over-
heden. Dit is een welkom initiatief maar moet wel uitgewerkt worden omdat de exper-
tise, zoals u ook aangeeft, niet bij alle provincies afdoende aanwezig is.

Zoutcavernes
Het kabinet wil als uitgangspunt voor de ontwikkeling van nieuwe zoutcavernes han-
teren dat, waar dit technisch en frnancieel mogelijk is, rekening wordt gehouden met
de mogelijkheid om deze cavernes in de toekomst in te zetten voor opslag van water-
stof.

Advies: Dit houdt in dat bij het traject van vergunningverlening deze optie en de gevol-
gen hiervan (risico's, installaties in het landschap) expliciet meegenomen dienen te
worden. Ook moeten omwonenden hierover goed gei'nformeerd worden, omdat dit
een mijnbouvvwerk met tweeledig doel oplevert waarvan de tweede levensfase
(opslag) veel verder in de toekomst ligt. Het kan niet zo zijn dat belanghebbenden
instemmen met een mijnbouwwerk om in de toekomst geconfronteerd te worden met
een tweede fase waarvan zij eerder de consequenÍies voor hun leefomgeving niet
hebben kunne n overzie n.

Geothermie
EBN wil graag verdergaande wijzigingen van de mijnbouwwet, naar aanleiding van

ontwikkelingen in de geothermiemarkt. U geeft aan dat de geothermiemarkt in
Nederland nog in ontwikkeling is. Wijwijzen u er graag op dat er ruime ervaring is met
geothermie in het buitenland. Dat betekent niet dat er geen nieuwe technieken of toe-
passingen te bedenken zijn. Nieuwe ontwikkelingen en technieken kunnen op hun

eigen merites aangaande veiligheid en economische haalbaarheid getoetst worden.
Neem hier proactief de leiding in volgens de algemene beoordelings- en voorzorgs-
principes die u rn de nota schetst. Daarnaast is het zoals u schetst goed om reeds
vroeg na te denken (en in overleg te gaan met operators) over continuïteit van

warmtelevering als een doublet zijn economische einde nadert (in de vorm van het

boren van nieuwe putten).
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Baten mijnbouwactiviteiten
Het kabinet wil de mogelijkheden verkennen om de lusten en lasten van mijnbouwacti-

viteiten anders te verdelen, zodat bijvoorbeeld de baten uit activiteiten die van natio-

naal of economisch belang zijn, deels terugvloeien naar de regio waar de activiteiten
plaatsvinden.

Veiligheid staat met afstand voorop vóór een mijnbouwactiviteit vergund kan worden.

Het spreekt dan ook voor zich dat de initiatiefnemer en de vergunningverlener er zorg

voor moeten dragen dat in een mijnbouwproject veiligheid voorop gesteld wordt en

daar tijdens de uitvoerende fase ook, samen met de wettelijk toezichthouder, toezicht
op houden. Toch kan een omgeving ook op andere manieren last hebben van een

mijnbouwactiviteit: te denken valt bijvoorbeeld aan zorgen over die veiligheid of
invloed op het uitzicht of landschap. Maar zelfs als er geheel geen overlast is, is het

billijk om, als de mijnbouwactiviteiten een nationaal belang dienen (bijvoorbeeld

winning van delfstoffen), een deel van de baten naar de regio terug te laten vloeien.

Echter, dit moet niet gezien worden als een vergoeding van overlast want het risico

bestaat dan dat het beeld ontstaat dat een vergunning gekocht kan worden. Eerder

moet het verdelen van de baten tussen overheid en regio gezien worden als een

logisch gevolg van de dienst die de regio verleent in het algemeen belang van de

staat en samenleving. Daar mag een vergoeding tegenover staan.

Advies: WI adviseren u om de herverdeling van baten van mijnbouwactiviteiten in de

wet vast te leggen. Leg daarbij vast DAT er baten terugvloeien naar de regio, maar

ook HOE en HOEVEEL. Dit voorkomt dat de decentrale overheden bij elk project

opnieuw moeten onderhandelen met initiatiefnemers.

U geeft aan dat een fundamentele wijziging van de mijnbouwrvet enige jaren gaat

kosten maar dat u binnen de mogelijkheden van de huidige Mijnbouwwet een aantal

zaken reeds op wil pakken om de maatschappelijke betrokkenheid te vergroten en de

energietransitie te faciliteren. Dat waarderen wij zeer. Met bovenstaande hebben wij u
onze reactie gegeven op uw contourennota aanpassing mijnbouwwet. Wij hopen dat u

onze adviezen wilt betrekken bij de verdere uitwerking van de wetswijzigingen.

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Drenthe,
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voorzitter
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